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skupStina crne gore
Gospodin Ivan Brajovic, predsjednik

Postovani predsjednice,

U skladu sa stavom 7 clana 187 Poslovnika Skupstine Crne Gore u
prilogu dostavljam pisane odgovore na poslanicka pitanja postavljena tokom
Premijerskog sata odrzanog 29. aprila 2020. godine, kako bi isti bili
dostavljeni uvazenim poslanicima.

\-.sj - ' DuSko Matkovic

^ - -1' »//



Klub poslanika Socijaldemokratske partije,

Rasko Konjevic

POSLANICKO PITANJE

U posljednjih mjesec i nesto vise dana broj nezaposlenih, usijed novonastallh okolnosti, prema
zvanicnim evidencijama je porastao skoro za tri hiljade. Danas ]e na Zavodu za zaposljavanje
skoro 36.000 nezaposlenih. Vlada skoro dvije godlne najavljuje usvajanje novog zakona o PiO.
Oko 30% penzionera ad njih preko 110 hiljada prima penzlju Ispod 200 euro.

Kako Vlada planira da pomogne 36.000 nezaposlenih i skoro 40.000 penzionera sa primanjima

ispod 200 euro jer su u pitanju dvije apsolutno najugrozenije kategorije stanovnistva.

Da II mislite da ucestali pozlvi na solidarnost i zajednistvo u crnogorskom drustvu bi mogli da

dovedu do politicke volje da se uvedu posebna poreska opterecenja prema svim gradanima koji

ne mogu svojim legalnim prihodima da dokazu porijeklo imovine koju posjeduju. Da li ]e mozda

vrijeme da tu solidarnost i zajednistvo iskazemo snaznom reakcijom drzave i posebno i pravicno

oporezujemo sve koji su Imovinu stekll bez mogucnosti da njeno porijeklo dokazu legaino

prijavlje n' im prihodima kod nadleznih poreskih organa. I sami ste rekli, "ekonomski izazovi se ne
mogu prevazici bez podjele tereta, bez doprinosa svake kompanije i pojedinca".

Pozvali ste posebno i bankarski sektor da se ,,odreknu bezuslovnog profita". Mnogo direktniji u

apelu bio je predsjednik Hrvatske g-din Milanovic koji je „pozvao banke da svoje ponude

moratorijuma prilagode vremenu i trenutku u kojem zivimo". Da Use slazete sa ovakvim pozivima

i do li su oni po voma mjera brige i drzavnicke odgovornosti za svoje gradane u novonastalim

okolnostima?



ODGOVOR

Poslanice Konjevicu,

samo cu |dati kratak komentar prije nego sto predem na pripremljeni odgovor u odnosu na neke
Vase teze, jer mislim da ce nam posluziti za nastavak dijaloga nakon mog odgovora.

Mislim da bi trebalo da budete objektivniji i, da kazemo, i odmjereniji u pristupu jer smo u
Parlamentu i Vi to mozete i takav potendja! imate. A ]a sam u odgovoru potpredsjedniku
Gvozden'ovicu jasno saopstio da je u Crnoj Gori danas prisutna snaga institudja. Dakle, najveca
zahvalnost i postovanje zdravstvenim radnidma. Ali da !i bi nase zdravstvo odgovorilo potrebi 1
ovom izazovu da druge institudje nijesu imale potendjal, kapadtet 1 bile na nivou zadatka?

Ne pledlram da se VI, kao politicar opredjeljujete prema nekome za koga Ja mislim da treba, ali
hocu da iskoristim priliku da kazem da to postovanje, pored zdravstvenih radnika, zasiuzuju svi
policajd, svaki pripadnik Vojske, svako ministarstvo, iokalne samouprave, njihove sluzbe i svaki
pojedinac u njima.

Zbogtoga mi danas u Crnoj Gori imamo razloga da budemozadovoijniji, nego sto smo to biii samo
prije mjesec dana. Jer smo o nasim institudjama misliii, a vrlo cesto I govoriii lose. AI ja vrio cesto
bio veoma nezadovoljan kvalitetom rada, azurnoscu i doprlnosom.

istrazivanje koje je radeno zadnjih dana, cije podatke imam, govorl da preko 95% gradana vjeruje
i postuje odluke Nadonainog koordinadonogtijela, da 84% gradana vjeruje u zdravstveni sistem

Crne Gore, da 81% gradana vjeruje u obrazovni sistem Crne Gore - rijetko ko, osim ja u jednoj

priiid, sam govorio o naporu i rezultatu koji ostvaruju prosvjetnl radnid pruzajud nastavu na

daijinu i stited ono sto je najneophodnije mladim generadjama.

Vojsd na danasnji dan vjeruje 73% gradana Crne Gore. Polidji 68% gradana Crne Gore. Danas

Vladi vjeruje i misii se moze nositi sa ovom situadjom 66% gradana Crne Gore. To je ono sto vide

nasl gradani. Vjerujem da se to vidi i u ovoj sail, aii treba imati politicke kondidje i to red.

Sto se tice odgovornosti, vjerujem da i ja i svaki drzavni sluzbenik koji je odgovoran Viadi od

ministra pa dalje nije izbjegao svoju drustvenu I profesionainu odgovornost, pa i politicku, da

odgovori I izade u susret posianiku. Ja i ova Viada, posebno Varna, svakom Vasem prediogu, lake

za mnoge mislim da nijesu bas dobri.

Aii da nastavimo!

Dakle, poslanice Konjevicu,

Briga o najranjivijim kategorljama naseg drustva uvijek je aktuela terna i u vrhu je prioriteta ove

Viade, a ne samo sada kada se suocavamo sa giobalnim problemom, odnosno pandemijom,

koronavirusa.
I

ipak cljenim to sto ste, za raziiku od drugih, dail detaljniji i realniji predlog mjera pomod
najugrozenijim gradanima, penzionerima i nezaposlenima, sa preclznijim proracunima.



Imajuci u vidu da ste mi predloge dostavill u ponedeljak, iste sam proslljedio kolegama koji rade
na formulisanju ekonomskih mjera i vjerujem da ce, kao i sve do sada, bit! predmet detaljne
analize.

Ponavljam, od izuzetne je vaznosti da vodimo racuna o odrzivosti ekonomije 1 javnih finansija.
Dakle, ne da poklanjamo, vec da pomognemo u mjeri moguceg, tj. toliko koliko finansijski slstem
u ovom t'renutku moze podrzati plan za oporavak ekonomije.

No^ 0 funkcionalnosti sistema^ bilo je i bice dosta rijecl. Jedan dio onoga sto ste predlozili vec smo
sproveli u mjeri moguceg, ili Imamo u planu da realizujemo.

Ali, prije svega, vazno je IstacI da redovno isplacujemo davanja iz socijainog osiguranja 1 socijalne
zastite za blizu 200.000 naslh gradana. Dok smo u vrijeme pandemije uveli i dodatne mehanizme
pbdrske,! kao sto znate.

S tim u vezi, opredijeiili smo jednokratnu finansijsku pomoc u iznosu od 50 eura koja je obuhvatila
korisnike materijalnog obezbjedenja porodica i penzionere koji primaju minimaini iznos penzlje.

Dok je Isti iznos podrske po korisniku, opredljeljen za one sa srazmjernim penzijama, ciji iznos

ukupno sa penzijom iz inostranstva, ne prelazi iznos najnize penzije.

U okvirij prvog paketa mjera naslo se i odlaganje placanja kredita kao mjera podrske
najugrozenljima i na njihov zahtjev, pa je tu mogucnost iskoristllo 64,1 tiiljada fizickih i 3.800
pravnih lica, a banke su zaustaviie naplatu 1,3 milijarde eura svojih potrazivanja.

i

0 ulozi banaka, i nasim dodatnim ocekivanjima od njih, kao i usiovima podrske gradanima I

privredlj uskoro cemo ponovo razgovarati.

Paraleino sa tim, opredijeiili smo subvenciju za novo zaposljavanje u trajanju od sest mjeseci za

sve one koji evidentiraju nove zaposlene, a koji su bili na evidenciji Zavoda za zaposljavanje.

Ovdje bih zelio da se osvrnem na podatak koji ste iznijeli - da se povecao broj gradana na
evidenciji Zavoda. Vazno je da ne zaboravimo da je ova Vlada u prethodne tri godine otvorila

preko 30 hiljada novih radnih mjesta i znacajno smanjila nezaposlenost sa kojom smo bili suoceni
pocetko'm 2017. godine. Dramaticni rast nezaposlenosti biljeze i najrazvijenije ekonomije svijeta
i svaka ekpnomija na svijetu.

Svjesni da sada imamo situaciju, da usijed vise sile, imamo povecanje na evidenciji nezaposlenih

- krelrali smo prethodno pomenutu mjeru, koja ce, vjerujem, dugorocno podstaci nova

zaposljcvanja i time dati impuls ozivljavanju trzista rada.

Posebna mjera je Program podrske poljoprivredi i ribarstvu, koji jednako ako ne i vise, podstice

nezaposlene da formiraju svoju preduzetnicku i porodicnu aktivnost u poljoprivrednoj proizvodnji

i proizvodnji hrane, uz novu kreditnu liniju IRF. Za te namjene obezbijedili smo 17 miliona eura.



Investiciono-razvojni fond zakljucno sa jucerasnjim danom odobrio je 143 kredita u ukupnom
iznosu od 28,2 miliona eura, dok je u obradi jos 191 zahtjev. Sredstva su namijenjena likvidnosti
i novim investicijama.

Ne treba zanemariti ni kredite za samozaposijavanje, za koje je planirano 200.000 eura, kao i
aktivnosti Fonda PIO, koje ukijucuju subvencioniranje stambene izgradnje za potrebe penzionera,
subvencioniranje odmora i oporavka, kao i podrsku klubovima penzionera.

Da sumiramo navedeno.

Dakle, kroz implementaciju prvog seta Vladinih mjera, obezbijedena su sredstva jednokratne
pomoci u Iznosu od 1,03 miliona eura za ukupno 20.605 korisnika, od kog broja za 8.593 porodice
korisnika materijainog obezbijedenja i 12.012 korisnika sa najnizom penzijom.

(

I

Drugim setom mjera u oblasti socijalnih davanja, planirana je finansijska pomoc za 16.000

gradana] vrijedna oko 800.000 eura, o tome ste Vi vec rekli. U okviru tog paketa, subvencijama
su obuhvaceni potrosaci elektricne energije u stanju socijalne potrebe, njih 20.000, kojima je

duplirana subvencija.

Dakle, poslanice Konjevicu,

U odnos^u na moratorijum na kredite i poredenja koja pravite sa Republikom Hrvatskom, istakao
bih da rnoratorijum u toj zemiji, nije uveden kao obaveza bankama, vec je ostavljeno diskreciono
pravo odredivanja usiova i rokova za svaki zahtjev pojedinacno.

U Crnoj |Gorj banke su obavezane na moratorijum, kako sam vec kazao, za sve korisnike kredita
koji to zahtijevaju. Posljedicno, u procentima posmatrano, u Hrvatskoj je do sada odobren

moratorjijum za oko 10% klijenata, dok je na osnovu posljednjih raspolozivih podataka u Crnoj
Gori moratorijumom obuhvaceno 52% klijenata. Vidite koja je razllka, iako se slazem sa Vama da

moratorijum nije nasa kljucna mjera za sanaclju ekonomsko- socijalnog stanja.

$lrok oc

balansa

Dalje, u

ziv govorl 0 vellkom izazovu sa kojim se svl suocavamo. A!i, ukazuje i na postojanje

izmedu koristi i troska koje se nudi korlsnlclma kredita.

uporednom periodu mart 2019 - mart 2020, kreditna aktivnost crnogorskih banaka veca

je za 129 miliona plasiranih sredstava.

Dakle, banke se nijesu zatvorile, kao sto sam rekao, nego razumiju svoju ulogu i prate zahtjeve

privrede i Vlada i Centralna banka i, vjerujem, ovaj Pariament ce naci nacina da banke prate ono

sto ce biti nasa potrebal

A slozicemo se da nam ne treba kriza u tom sektoru, sjetimo se samo koliko nasih gradana radi u

bankama i kreditnim Institucijama, kolike su im zarade, i sta to znaci za njlhov standard I standard

njihovih porodica.

Razumijem da subjektivni dozivljaj javno izgovorene rijeci moze bit! razlicit. Licno vjerujem da moj:

poziv bankama da se odreknu bezuslovnog profita, nije indlrektan, vec vrlo precizan i jasan.



Nema dileme u tome da bankarski sektor mora da zivi i prilagodi se ovom vremenu, vodeci racuna

prije svega o korisnidma svojih usiuga. All, ne zaboravimo da se ocekivanja od bankarskog sektora

ovdje ne zavrsavaju.

Banke m'oraju ostati potentne i sposobne da budu jedan od glavnih stubova oporavka realnog
sektora u narednom periodu. To je, izmedu ostalog, na liniji Vaseg predloga da banke obezbijede

kreditne linije u iznosu od 200 miliona eura.

Medutirn, kao nekadasnjem ministry finansija, jasno Vam je da ne smijemo dozvoliti da se izazovt

realnog sektora nekriticki i u potpunosti preliju na finansijski sistem, ugrozavajuci njegovu

odrzivost. To nije uradeno ni u susjednoj Republld Hrvatskoj, na dje primjere se pozivate, ni u

druglm zemljama EU.

Oporavka nema ako ne pronalazimo odrzlva rjesenja. Vlast je tu da zastiti, podrzl i stvori usiove

za privrednu aktivnost, privredna drustva da stvore novu vrijednost, a bankarski sektor da

obezbijedi potrebna finansijska sredstva. Zato moramo vjerovati jedni drugima I ostaviti dovoljno

prostora za oporavak i novi razvojni zamah.

Uvazeni poslanice Konjevicu,

U odnoJu na preostale segmente Vaseg pitanja podsjetio bih Vas da u zakonodavnom sistemu
vec Imamo uredena pravila I postupke za oduzimanje nelegalno stecene imovine po razlicitim

osnovima, o kojima svjedoci I brojna sudska praksa.
I

Takode.juredeno je i utvrdivanje poreske obaveze kada se u postupku kontrole utvrdi da je rijec
o obavljanju neregistrovane, odnosno nelegaine aktivnosti.

Medutini; prostora za unapredenje ovako vaznih rjesenja uvijek ima, i o tome mozemo da

razgovaramo, ali je vazno da ne izgubimo orijentadju, (Sak i u najboljoj zeljl da pomognemo
prevazilazenju aktuelnog Izazova. Stara je izreka da u krizi ne donoslte sistemska rjesenja-jerste
vrlo bllzu da pogrijesite.

Dakle, ne smijemo upasti u zamku kreiranja ocekivanja budzetskih prihoda po osnovu nelegalno
stecene

prihode

imovine. Nas primarni cilj mora biti sprecavanje nezakonitog bogacenja, a budzetske
kao drusvo/ treba da gradimo na zdravoj poreskoj bazi, i odrzivom ekonomskom rastu.

Na samom kraju, sto se tice novog Zakona o PiO, podsjecam da je u Socljalnom savjetu postignut
visok stepen saglasnosti u vezi svih otvorenih pitanja.

Uvjeren sam da ce Zakon, kada bude usvojen, dati ocekivane rezultate ali trenutno odgovornost
i posvecenost u pristupu moraju bit! ispred brzine, jer je donosenje ovog Zakona istovremeno i

rjesavanje pitanja nediskriminacije, pitanja ukupnog poiozaja i statusa nasih penzionera kao
najstarijih I najzasiuznijih clanova naseg drustva.

Hvaia na paznji!


